
 

 

 

 

11.1.5 Další způsoby aoristu II. 

Přímnožky 

Indikativ aoristu II. má přímnožek. Avšak stejně jako u aoristu I. je přímnožek odstraněn 

v ostatních způsobech. Musíte si uvědomit, že tvary ve výše uvedeném seznamu obsahují 

přímnožky. To je zřejmé v případě např. ἐλαβον, ale méně zřejmé v případě ἠλθον (jehož 

tvar bez přímnožku je ἐλθ-).  

εἰπον a εἰδον jsou matoucí protože zatímco přímnožek lze odstranit z εἰδον a zůstane ἰδ-, u 

εἰπον zůstává εἰπ- dokonce i v ostatních způsobech. 

Koncovky 

V ostatních způsobech aorist II. může vypadat jako prézens (tak jako v indikativu může 

vypadat jako imperfektum). Např. -ων v βαλων svede mnoho studentů, aby si mysleli, že je 

to participium prézentu jako λυων. Avšak participium prézentu slovesa βαλλω je βαλλων, 

zatímco participium aoristu je βαλων. 

Příklady 

λαμβανων  N. sg. m. part. préz.   vzal 

λαβων   N. sg. m. part. aor.  vzav 

ἐλθειν   inf. aor.   přijít 

ἰδοντες  N. pl. m. part. aor.   uviděvše 

μανθανε  2. os. sg. impt. préz.   uč se! 


